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گروه اقتصادی -موضوع ارائه سیم کارت گردشگری به گردشگران خارجی با محوریت دسترسی بهتر و آسان به برخی 
پلتفرم های خارجی محدود شده از اواخر سال گذشته به صورت جدی مطرح شد. اگرچه در ابتدا اما و اگرهایی در رابطه 
با این موضوع مطرح شد اما در نهایت برخی مسئولان تأکید کردند که گردشگران خارجی باید حداقل خدمات را دریافت 
کنند که یکی از مهم ترین نیازهای آنها اینترنت و سکوهای بین المللی و خارجی است.پس از حواشی پیش آمده طی چند ماه 
گذشته وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی درباره ارائه این سیم کارت و دلیل آن معتقد است که این موضوع 
جاافتاده و کارشناسان هم پذیرفتند و ما در کمیسیون های مسئول رسیدگی به این موضوعات نیز شرکت کردیم و توضیح 
دادیم و فکر می کنم یک اقناع عمومی صورت  گرفته است.به گفته او کسانی که این خدمات را در داخل کشور به گردشگران 
خارجی می دهند، تا زمانی که سکوهای داخلی ما عمومیت پیدا می کند - که ما دعا می کنیم این اتفاق بیفتد و وزیر ارتباطات 
هم در شورای  عالی فضای مجازی گزارش خوبی دادند - باید بتوانند این خدمات را ادامه دهند؛ چون نباید گردشگری ما 
دچار مخاطره شود. در همین رابطه به تازگی علی اصغر شالبافیان -معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی- درباره آخرین وضعیت ارائه سیم کارت خارجی گفته است که طرح »سیم کارت گردشگری« در کارگروه 
رفع مصادیق مجرمانه دادستانی کل کشور تصویب شده است.   وی افزود: جلسه ای هم بین وزارتخانه های میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی، ارتباطات و دادســتانی و نیروی انتظامی درباره نحوه اجرای آن با توجه به اولویت های مورد 
درخواست ما برگزار شد. ما درخواست کرده بودیم فعالان گردشگری در اولویت این طرح قرار بگیرند، در نتیجه قرار شد 
فهرست دفاتر خدمات مسافرتی را ارائه کنیم تا این امکان برای آن ها فراهم شود. آژانس های مورد تایید که پروانه بهره برداری 
از وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی دارند، به منظور بهره برداری از این طرح معرفی شده اند. او در ادامه 
سخنانش بیان کرد در مرحله دیگری از این مصوبه،  امکان بهره برداری گردشگران خارجی از این سیم کارت ها وجود دارد و 
با آن موافقت شده است.سیم کارت گردشگری اطلاعات مربوط به جاذبه های گردشگری ایران را در اختیار استفاده کنندگان 
قرار می دهد، به اینترنت دسترسی آسان تری دارد و دارای مالتی مدیا، GPS و با قابلیت یک Handbook است. همچنین 
هزینه رومینگ تلفن همراه در ایران گران است و استفاده از سیم کارتی که در آن اطلاعات گردشگری ایران تجمیع شده، حتما 
بیشتر به کار گردشگران خواهد آمد؛ این سیم کارت ها اعتباری و با مهلت یک تا دو ماه هستند که فقط در ایران کاربرد دارند.

گروه اقتصادی -مدیرکل دفتر خدمات فنی و مهندسی وزارت صمت ضمن تشریح تعهدات خودروسازان به انجام 
گارانتی، از پیوســتن همه  خودروســازان داخلی به سامانه ملی گارانتی تا پایان ماه جاری خبر داد و تاکید کرد که بهانه های 
خودروسازان برای گارانتی، یک شوخی است.حمید محله ای ضمن اشاره به اینکه خودرو به این "سامانه ملی گارانتی" اضافه 
شده است، اظهار کرد: خودرو به این سامانه اضافه شده، اما هنوز خودرو سازان داخلی در این سامانه حضور ندارند؛ بر این 
اساس خودروسازان داخلی در فرآیند کار قرار گرفته و برای این منظرر بایستی شبکه خود را معرفی کنند؛ سپس شبکه آن ها 
ارزیابی و تایید می شود و در سامانه درج خواهد شد.البته باید گفت که عدم حضور فعلی این خودروسازان در این سامانه، 
به معنای نداشتن گارانتی خودرو نیست؛ خودروهای داخلی همگی تا ۶۰ هزار کارکرد و به مدت سه سال دارای گارانتی 
هستند )در این سه سال خدمات به صورت رایگان ارائه می شود و پس از آن، خدمات پس از فروش با اخذ مبالغ از مشتری 
صورت می گیرد(. ضمن اینکه خودروسازان داخلی تا پایان مهر به سامانه ملی گارانتی وارد خواهند شد.وی افزود: فرآیند 
ورود خودروسازان به سامانه انجام شده و در حال اخذ اطلاعات آن ها هستیم. سامانه گارانتی مجموعه تعهداتی است که 
خودروساز به مردم ارائه می کند؛ البته  گارانتی ها دارای مغایرت هایی هم هستند که در حال بررسی برای رفع این مغایرت ها 
هستیم. ضمن اینکه ارتباط میان سامانه های شرکت ها با سامانه گارانتی نیز در حال ایجاد و فراهم شدن است.این مقام مسئول 
در وزارت صمت گفت: اینکه برخی خودروسازان، چنانچه شیشه خودرو دودی شده باشد یا کفی آن سه بعدی نصب شده 
باشد، از گارانتی سرباز می زنند و آن را قبول نمی کنند، به هیچ عنوان صحت ندارد و ممکن هست که شوخی باشد؛ اما اگر 
مشتریان گزارش و شکایتی در این زمینه داشته باشند، حتما مورد پیگیری و رسیدگی توسط دفتر خدمات فنی و مهندسی 
وزارت صمت قرار خواهد گرفت.   مدیر کل دفتر خدمات فنی و مهندسی وزارت صمت تاکید کرد: فرآیند نظارت بر گارانتی 
در کشور بایستی تقویت شود؛ افراد می توانند در این سامانه شکایت خود را ثبت کنند و ظرف یک هفته نیز به این شکایت ها 

رسیدگی خواهد شد. لازم است که دستگاه های نظارتی هم باید به وزارت صمت کمک کنند.

تکلیف ارائه سیم کارت بدون فیلتر به گردشگران مشخص شد

وزارت صمت:

بهانه خودروسازان برای لغو گارانتی شوخی است!

گروه اقتصادی - گزارش اخیر 
اتاق بازرگانی تهران نشان می دهد که 
سال ۲۰۲۲ حدود ۲۲۶ کشور صادرات 
اقلام دارویی و تجهیزات پزشکی را در 
اختیار داشــتند که ایران با سهم ۰.۰۱ 
درصــدی در جایگاه ۸۳ قرار گرفته و 
همچنین در سال ۱۴۰۱ کل صادرات 
دارو و تجهیــزات پزشــکی از ایران 
۱۰۶.۴ میلیون دلار و ســهم افغانستان 
از کالاهــای ایرانی هفت میلیون دلار 

بوده است.

معاونت بررســی های اقتصادی 
اتــاق بازرگانی تهران در گزارشــی 
تحت عنوان »تجــارت اقلام دارویی 
و تجهیزات پزشــکی با افغانســتان« 
به بررســی وضعیت صادرات دارو و 
تجهیزات پزشکی در جهان، واردات 
ایــن اقــلام و ســهم ایــران در بازار 

افغانستان پرداخته است.
بر اســاس این گزارش در سال 
۲۰۲۲ ارزش کل صــادرات اقــلام 
دارویی و تجهیزات پزشکی در جهان 

بالغ بــر ۱.۲ هزار میلیــارد دلار بوده 
که ســهم ۴.۸ درصــدی از کل ارزش 
صادرات کالاها در این سال را به خود 

اختصاص داده است.
بازیگــران اصلی بازار مذکور در 
سال ۲۰۲۲ کشورهای آلمان، آمریکا، 
بلژیک، ســوییس و ایرلند هســتند 
کــه بیش از نیمی از ســهم بازار اقلام 
دارویــی و تجهیزات پزشــکی را از 
آن خــود کرده اند.  همچنین در ســال 
۲۰۲۲ حــدود ۲۲۶ کشــور صادرات 

اقلام دارویی و تجهیزات پزشــکی را 
در اختیار داشتند که ایران با سهم ۰.۰۱ 
درصــدی در جایــگاه ۸۳ قرار گرفته 
است.همچنین بر اساس این گزارش 
اندازه بازار خدمات بهداشت و درمان 
در سال ۲۰۲۱ حدود ۱۰.۳ هزار میلیارد 
دلار بوده و پیش بینی می شــود تا سال 
۲۰۳۰ بیش از دو برابر شــود و به ۲۱.۱ 

هزار میلیارد دلار برسد.
در این میان واردات افغانستان در 
حوزه دارو و تجهیزات پزشکی واردات 

اقــلام دارویی و تجهیزات پزشــکی 
افغانســتان در سال ۲۰۲۲ حدود ۳۶۷ 
میلیون دلار بوده که حدود ۷۰ درصد 
از آن را دو کــد تعرفه »واکســن های 
پزشکی انسانی« و  »داروهایی متشکل 
از محصولات مخلوط یا غیر مخلوط 
بــرای اهداف درمانی یا  پیشــگیری 
...« تشــکیل می دهد. همچنین کالای 
عمده وارداتی در حوزه اقلام دارویی 
و تجهیزات پزشــکی در سال ۲۰۲۲ 
حدود ۹۴ درصد از کل ارزش واردات 

این اقلام را تشکیل می دهد که نشان از 
تنوع پایین اقلام وارداتی این کشور در 

این حوزه است.
بــا این حــال عمــده کالاهای 
صادراتی ایران به افغانســتان در حوزه 
اقــلام دارویی و تجهیزات پزشــکی 
در ســال ۱۴۰۱ را اقلامــی تشــکیل 
می دهند کــه جزو کالاهای وارداتی با 
اهمیت مورد نیاز این کشور محسوب 
نمی شــود. ایران تنها در دو کد تعرفه 
» داروهــای حاوی آنتــی بیوتیک در 

دوزهای اندازه گیری شــده از جمله 
داروهای تجویزی از طریق پوســت« 
و »داروهــای حــاوی پروویتامین ها، 
ویتامین ها از جمله، کنسانتره طبیعی و 
مشــتقات آن« توانسته به ترتیب سهم 
حــدود ۶.۵ درصــد و ۱۰.۲ درصد از 
بــازار وارداتی افغانســتان را به خود 
اختصاص بدهد. گفتنی است در سال 
۱۴۰۱ کل صــادرات دارو و تجهیزات 
پزشکی از ایران ۱۰۶.۴ میلیون دلار بوده 
که نســبت به قبل از شیوع همه گیری 

کوویــد که صادرات این اقلام زیر ۲۰ 
میلیون دلار بوده، رشد داشته است. اما 
در این ســال کل صادرات این اقلام از 
ایران به افغانستان حدود هفت میلیون 
دلار بوده که نسبت به قبل از کرونا تغییر 
خاصی نداشــته است. واردات دارو و 
تجهیزات پزشکی از سوی افغانستان 
در سال های اخیر بیش از ۳۰۰ میلیون 
دلار بوده که نشان می دهد سهم ایران 
در این بازار در سال ۱۴۰۱ کمتر از ۲.۳ 

درصد بوده است.

 

اقتصادی

گروه اقتصادی- افزایش قیمت 
اجاره بها در تهران باعث شــده است 

نه تنها مــردم مجبور به مهاجرت به 
مناطق پایین تر شــهر شــوند بلکه 

تمایل بــرای اجــاره واحدهایی با 
متــراژ پایین و حداقــل امکانات نیز 
افزایش پیدا کند تــا آنجا که در بین 
آگهی های مسکن به ویژه در جنوب 
شــهر می توان آپارتمان های نقلی یا 
سوئیت های بســیار کوچک متراژ با 
سن بالا و حداقل امکانات را دید که 
عموماً نیز از ســوی زوج ها یا حتی 
خانواده هــای دارای فرزنــد اجاره 
می شــود. متراژ برخی از این خانه ها 

تنها ۲۰ الی ۳۰ متر است!
۴۰ میلیون تومان ودیعه و ســه 
میلیــون تومان اجــاره ماهانه مبلغی 
اســت که بــرای یک ســوئیت ۱۸ 
متری با عمر بیشــتر از ۳۲ ســال در 
منطقه شــمیران نو تعیین شده است. 
در آگهــی این ملک آمده اســت که 
واحد مذکور می تواند مناســب زوج 

هم باشد!
وضعیت مســکن عرضه شده 
در پلتفرم هــای آنلاین رهن و اجاره 
نشان می دهد برای رهن و اجاره یک 
واحد میکرو آپارتمان یا ســوئیت در 
تهــران با محدوده متراژ ۲۵ تا حدود 
۴۰ مترمربع باید دست کم حدود ۴۰ 
تا ۱۰۰ میلیون تومان نقدینگی داشت 
کــه البته برای همیــن واحد نیز باید 

اجاره پرداخت کرد.
محمــد منــان رئیســی مدیر 

پژوهشــکده معماری و شهرسازی 
اســلامی با اشــاره به غیــر منطقی 
خوانــدن آگهی های واحدهای نقلی 
در برابــر قیمت هــای نجومــی در 
برخی از پلتفرم هــای داخلی گفت: 
برخی کاربران در شبکه های مجازی 
آگهی های ملکی انتشار می دهند که 
متراژ پایین و نرخ کرایه بالایی دارند 

که منطقی به نظر نمی رسد.
رئیســی مدیــر پژوهشــکده 
معماری و شهرســازی اسلامی در 
ادامــه در خصوص روند کاهشــی 
قیمت مســکن در بازار، تاکید کرد: 

طبق بررســی های که از بازار مسکن 
طی روزهای اخیر انجام شد می توان 
گفــت قیمت واحدهای مســکونی 
رونــد کاهشــی داشــته و البته این 
کاهش قیمــت منوط به فعالیت های 
وزارت راه و شهرسازی نیست بلکه 
بیشترین میزان تأثیرپذیری را از بازار 

ارز شاهد هستیم.
وی افــزود: همان طــور کــه 
می دانیم مســکن در کشــورمان جز 

کالای ســرمایه ای محسوب می شود 
بنابراین از روند قیمت دلار در بازار 
تأثیــر می پذیرد و بــه دلیل کاهش 
قیمت دلار قیمت مسکن نیز در بازار 

نزولی شده است.
رئیســی در ادامه گفت: اگر در 
بازار مسکن عرضه و تولید مصرفی 
صورت نگیرد در آینده نه چندان دور 
مجدداً شاهد افزایش قیمت خواهیم 
بود. دولت ســیزدهم در وعده خود 
بــه کنــدی عمل می کنــد و امروزه 
که بیــش از دو ســال از عمر دولت 
آقای رئیســی گذشته است اتفاقات 

چشــمگیری در حوزه مسکن پیش 
نیامده است.

ایــن مقام مســئول تاکید کرد: 
زمانی که تولید مســکن بــه اندازه 
کافــی رخ نمی دهد قطعــاً در چنین 
پلتفرم هایی شــاهد آگهی متراژهای 
کوچــک و قدیمــی بــا قیمت های 
نجومی خواهیم بــود و ادامه چنین 
رونــدی در بازار مســکن خطرناک 

خواهد بود.

وی با اشــاره به عرضه مصالح 
ساختمانی در بورس، گفت: مصالح 
ســاختمانی در قیمــت تمام شــده 
مسکن سهم چندانی ندارد و معضل 
اصلــی در بحث ســاخت مســکن 
تنظیم گــری بازار از یــک جهت و 
عدم مدیریت سیاســت ها در تأمین 
زمین از سوی دیگر است و مجموع 
ســهم مصالــح در تأمین مســکن 
حــدود ۱۰ الــی ۲۰ درصد اســت 
 بنابراین ابتدا باید مشکلات دیگر را 

حل کرد.
رئیسی با تاکید بر جلوگیری از 

ورود دلالان به بازار مســکن افزود: 
دولت بایــد ابتدا مشــکل زمین را 
برطــرف کند تــا دلالان را نقره داغ 
شــوند زیرا به مسکن نباید به عنوان 
یک کالای ســرمایه ای نــگاه کرد و 
هم اکنــون بیــش از میلیون ها واحد 
مســکونی و زمین در ســطح کشور 
وجود دارد که متأسفانه صاحبان این 
ملک ها رهن و اجاره نمی دهند باید 
قانــون جدی نیــز در این خصوص 

مصوب و اجرا شــود تا ســوداگران 
دست از این کارها بردارند.

وی در ادامه افزود: مســئولین 
مربوطه بهتر اســت به جای مسائل 
حاشــیه ای نقاط ضعف این مســئله 
را پیگیــری کنند تا ســرعت اجرای 
کار بیشــتر شود و البته در خصوص 
واحدهــای خالــی بایــد مالیــات 
 وضع شــود که قابلیت اجرا داشــته 

باشد.
رئیســی با اشــاره بــه عرضه 
ملک های سرمایه داران، افزود: دولت 
باید واحدهای خالی را شناسایی کند 
و صاحبان این واحدهای مســکونی 
را اجبــار کنــد که ملک هــا را برای 
تنظیم بازار مســکن عرضه کنند و در 
صورت عدم اجرای این روند مالیات 
ســنگینی برای این گونه افراد در نظر 

داشته باشد.
وی در پایــان تاکید کرد: دولت 
ســیزدهم باید ابتدا ســرمایه داران 
را ملــزم بــه عرضه واحدهایشــان 
کند ســپس با عرضه مناســب زمین 
در ســطح کشــور علی الخصوص 
در کلان شــهرها قیمــت مســکن 
را بشــکند تــا دیگر شــاهد چنین 
آگهی های نجومی بــرای خانه های 
 ۲۵ الــی ۳۰ متــری در پلتفرم هــا 

نباشیم.

پول های میلیاردی برای مسکن های نقلی؛

زمین، مشکل اصلی قیمت مسکن
یک کارشناس حوزه ساخت وساز گفت: قیمت مصالح فقط ۱۰ تا ۲۰ درصد قیمت خانه را تشکیل می دهد و 

مهمترین مسئله در قیمت مسکن زمین است که باید برای ساخت مسکن مشکل آن حل شود.

گروه اقتصادی - دبیر کل سابق 
اتــاق بازرگانی ایــران و عراق گفت: 
عراق تلاش می کند کــه از موقعیت 
استراتژیک خود استفاده کند اما باتوجه 
به مشکلاتی که در زیرساخت و امنیت 
و همچنین بــه دلیل اختلافاتی که در 
جریانات عراق وجــود دارد، اجرای 
پروژه های گازی از مســیر این کشور 

چندان جدی نخواهد بود.
ســیدحمید حســینی دربــاره 
اظهارات وزیر حمل و نقل عراق مبنی 
بر استفاده از مســیر عراق برای عبور 
خط لوله گاز از ترکمنســتان به اروپا 
اظهار داشت: ابتدا اینکه عراق به عنوان 
کشوری که بین ایران ترکیه و عربستان 

قرار گرفته؛ تــلاش می کند که از این 
موقعیت اســتراتژیک استفاده کند اما 
باتوجه به مشکلاتی که در زیرساخت، 
امنیت و همچنین به دلیل اختلافاتی که 
در جریانات عراق وجود دارد نباید این 

حرف ها را جدی گرفت.
وی تصریح کرد: وزرای عراقی 
با نگاه سیاســی و از احزاب انتخاب 
می شــوند بنابراین معمولا کارشناس 
و مســلط به حوزه کاری نیستند، یک 
بــار مطرح می کنند که در نظر داریم از 
ترکمنســتان گاز وارد کنیم و بار دیگر 

عنوان می کنند کــه در نظر داریم گاز 
ترکمنســتان و آذربایجان را از مسیر 
عراق و مســیر صلحی که قرار است 
احداث شــود به اروپــا منتقل کنیم. 
حال چه بخواهند گاز را از ترکمنستان 
بخرنــد و چه ترانزیت کنند باتوجه به 
اینکه عراق همسایه ترکمنستان نیست 
ناچارند از مســیر ایران عبور کنند که 
قاعدتا ایران اجازه نمی دهد از مسیرش 
برای ترانزیت گاز به اروپا استفاده شود. 
سال ها ترکیه با ترکمنستان این بحث را 
مطرح کرده بود و ایران هم اعلام کرده 

بود که گاز را می خرد و می فروشــد و 
یا اگر ترکیه خواهان عبور گاز از ایران 
اســت باید اجازه انتقــال گاز ایران از 
ســرزمین خودش تا اروپــا را بدهد 
بنابراین نه این طــرح و نه طرح الفاو 

شدنی نیست.  
دبیر کل ســابق اتــاق بازرگانی 
ایران و عراق ادامــه داد: اکنون دوباره 
اختلافــات کویــت و ترکیه بر ســر 
خورعبدالله  در دهانه الفاو و استراتژیک 
بوده، مطرح است. اوایل جنگ بعد از 
حمله به کویت عراقی ها عنوان کردند 

کــه خورعبدالله بعنوان مــرز دریایی 
با کویت را قبــول کردند اخیرا دادگاه 
عالی عراق مصوبه مجلس را غیرقانونی 
دانسته و اعلام کرده که خورعبدالله کلا 
متعلق به عراق است و این خود باعث 
روشن شــدن مجدد آتش اختلافات 
بین کویت و عراق می شــود و کویت 
هم یک بندر مانند الفاو بسازد، بنابراین 
رقابت بر ســر کریدورهــا و بنادر به 
شــدت جریان دارد. قاعدتا مســیر 
دریایی برای نقل و انتقال کالا بر مسیر 

ریل و جاده ای اولویت دارد.

وی تاکیــد کرد: مهم تــر اینکه 
آذربایجــان گازی نــدارد که به عراق 
بدهد، این کشــور از مســیر روسیه و 
ترکمســتنان گاز را دریافت و به اروپا 
ارســال می کند و تمایلی ندارد که از 
مســیر عراق اقدام کند. ترکمنســتان 
هم گاز مازاد نــدارد، عمده گاز خود 
را بــه چین فروخته، بخشــی هم به 
مصــرف داخل روزانه می رســد، ۱۵ 
میلیون متر مکعب نیز به روسیه صادر 
می کند، حدود ۱۰ میلیون متر مکعب 
با آذربایجان قرارداد دارد و با ایران نیز 

ســواپ می کند، حتی با وجودی که 
ایران با ترکمنستان معاهده خرید گاز 
دارد، ترکمنستان ظرفیتی برای تحویل 
گاز ندارد و مســتلزم سرمایه گذاری 
جدید است تا بتواند به تعهدات خود 

عمل کند.
حســینی درباره تاثیــر اجرای 
این پروژه هــای احتمالی بر صادرات 
کالا و انــرژی ایــران گفت: همه اینها 
بســتگی دارد که ایران چقدر توانایی 
داشته باشد مسیر ترانزیت را تحصیل 
و زیرســاخت ها را تکمیل کند، در هر 

حال ما حتما از این نظر نسبت به سایر 
همســایگان چه مسیر هند-اروپا، چه 
عربستان و چه مســیر عراق اولویت 
و مزیت داریم، حتی کردســتان عراق 
هم حاضر نیســت کالاها را از طریق 
ام القصر و بنادر عراق حمل و نقل کند، 

چون هزینه حمل به شدت بالا است.
وی خاطرنشــان کرد: تا زمانی 
کــه روابط ما با ترکیــه و عراق دچار 
مشکلات سیاســی و امنیتی نشود و 
تصمیمات دولت باعث منع صادرات 
و یا افزایش هزینه مبادله نشود قاعدتا 
امکان حضور در بازار ترکیه و عراق را 
داریــم و کالای ایرانی در این بازارها 

مزیت دارد.

سودای کریدورهای گازی؛ از شعار در عراق تا اجرا در ایران

 دولت سیزدهم باید ابتدا سرمایه داران را ملزم به عرضه واحدهایشان کند سپس با عرضه 
مناســب زمین در سطح کشــور علی الخصوص در کلان شهرها قیمت مسکن را بشکند تا 
دیگر شــاهد چنین آگهی های نجومی برای خانه های ۲۵ الی ۳۰ متری در پلتفرم ها نباشیم.

اسحـق ارزانـی

سهم محصولات ایرانی از بازار دارو و تجهیزات پزشکی جهان چقدر است؟

گروه اقتصــادی - رئیس کل 
بانک مرکزی در جلسه مشترک مدیران 
عامل بانک ها و موسســات اعتباری و 
معاون مســکن و ساختمان وزارت راه 
وشهرسازی که برگزار شد به قائم مقام 
بانک مرکزی دستور داد ظرف سه روز 
آینده جلســه کارگروه تخصصی رفع 
موانــع تامین مالــی طرح ملی نهضت 
ملی مسکن را با حضور مقامات ذیربط 

تشکل دهد.
در جلسه شــورای عالی مسکن، 
رئیس جمهور به وزرای کشــور، راه و 
اقتصاد و رئیس کل بانک مرکزی دستور 

داد ضمن بررسی آمارهای ارائه شده از 
متقاضیان تسهیلات مسکن معرفی شده 
به بانک ها، تعداد قراردادهای منعقده و 
میزان تســهیلات پرداختــی، مدیران 
بانک هایــی که در این زمینه به وظایف 

خود عمل نکرده اند، مواخذه شوند.
در همین زمینه، دکتر محمدرضا 
فرزیــن رئیس کل بانک مرکزی ضمن 
تاکید بر حمایت و تعامل ویژه شــبکه 
بانکی با وزارت راه و شهرسازی برای 
پیشبرد عملیاتی نهضت ملی مسکن و 
اســتفاده از روش های مختلف تامین 
مالی مســکن ســازی در کشور تاکید 

کرد: در این کارگروه ویژه که با حضور 
مسئولان اعتباری بانک مرکزی ، مدیران 
ارشد وزارت راه و شهرسازی ، روسای 
شورای هماهنگی بانک ها ، کانون بانک 
ها و موسســات اعتبــار خصوصی و 
مدیران اعتباری شبکه بانکی باید برگزار 
شود رفع مغایرت های آماری در زمینه 
عملکــرد بانک ها در حوزه تامین مالی 
،تعداد متقاضیان معرفی شده به بانک ها 
، تعداد قراردادهای منعقد شده و میزان 
تســهیلات پرداختی در طرح نهضت 
ملی مسکن را حســب دستور رئیس 
جمهور در جلسه شورای عالی مسکن 

باید  بررسی و تعیین تکلیف کنند. 
رئیس کل بانک مرکزی همچنین 
از این کارگروه تخصصی خواســت 
، پیشــنهادهای مختلف مطرح شــده 
در زمینه طرح نهضت ملی مســکن و 
راهکارهای تسریع در تامین تسهیلات 
بانکی ســاخت مسکن از جمله روش 
های مختلف تامین مالی مسکن سازی 
و حتی استفاده از تامین مالی خارجی در 
این طرح ملی را بررسی و نتیجه نهایی را 

برای تصمیم گیری آماده کنند .
رئیس کل بانک مرکزی همچنین 
تسهیل و رفع موانع نهضت ملی مسکن 

را در حل مشــکلات مردم در عرصه 
مســکن ضــروری دانســت و گفت 
: شبکه بانکی حتما با تمام توان در طرح 
های مختلف مســکن سازی در کشور 
مشــارکت خواهد کرد .در این جلسه 
معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و 
شهرسازی و مدیران عامل بانک ها نیز به 
ارائه دیدگاه ها و عملکرد خود در زمینه 

طرح نهضت ملی مسکن پرداختند.

گــروه اقتصــادی - وزیــر 
امور اقتصــادی و دارایــی از بانک 
آسیا  زیرســاخت  ســرمایه گذاری 
خواســت راه ها و ابزارهایی را برای 
حمایت از پروژه های کشورمان ابداع 
کند و گفت: در بیشــتر این زمینه ها 
می تــوان پروژه هــای فرامــرزی را 

تعریف کرد.
ســید احســان خاندوزی طی 
ســخنانی در اجلاس ســالیانه بانک 
ســرمایه گذاری زیرســاخت آسیا، 
تاکید کــرد: تجربه این نهاد نوظهور، 
بانک سرمایه گذاری زیرساخت آسیا، 
به دلیل نقش برجسته توسعه ای آن به 
عنوان یک اهرم اقتصادی و توســعه 
برای یکپارچگی اجتماعی-اقتصادی 
کشورهای عضو، واقعاً الهام بخش و 

شایسته تقدیر و افتخار است.
وی افزود: ما استراتژی شرکتی 
AIIB را که با آرمان های کشورهای 

عضو آن همســو اســت و به شکلی 
انعطاف پذیر به نیازهای در حال رشد 
توســعه ای و بحران ها و تحولاتی که 
جهان در زمینه های اقتصاد و توسعه 
شــاهد آن اســت، پاســخ می دهد، 

می ستاییم.
خاندوزی یادآور شد: در پایان 
آگوست ۲۰۲۳، مجموع تامین مالی 
تصویب شده توسط بانک ۴۳ میلیارد 
و ۶۴ میلیون دلار آمریکا بود. تنها در 
سال AIIB ،۲۰۲۲ تعداد ۴۲ پروژه 
را در بخش ها و کشــورهای مختلف 
به ارزش ۶ میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار 
تصویب کرد.وزیر اقتصاد با یادآوری 
اینکه جمهوری اسلامی ایران یکی از 
اعضای موســس بانک است، افزود: 
پروژه های زیرســاختی متعددی از 
سوی ایران معرفی شده و هیئت های 
بانــک به کشــورمان اعزام شــد و 
جلسات متعددی نیز برگزار شد، اما 

این پروژه هــا در مراحل مختلف به 
حالت تعلیق درآمده است.

وی ادامه داد: همچنین بسیاری 
از پروژه هــای زیربنایــی دیگــر در 
زمینه هــای محیط زیســت، آب و 
فاضــلاب، انرژی، حمــل و نقل و 
بهداشــت وجود دارد کــه می تواند 

معیارهای بانک را برآورده نمایند.
خاندوزی تاکید کرد: ما از بانک 
می خواهیــم راه هــا و ابزارهایی را 
برای حمایــت از پروژه های ما ابداع 
کند. در بیشــتر این زمینه ها می توان 
پروژه های فرامرزی را تعریف کرد، 
به ویژه پروژه های زیســت محیطی 
هیچ گونه چالش سیاســی در زمینه 
همکاری بانک با کشــورهای عضو 
ایجــاد نمی کند. وزیر اقتصاد با تاکید 
بر اینکــه این پروژه ها در راســتای 
اهداف توسعه پایدار است، گفت: به 
عنوان مثال، بانک می تواند برای حفظ 

اکوسیســتم به تامین مالی پروژه های 
فاضلاب در کشورهای حاشیه دریای 
خزر توجه کند. همچنین پروژه های 
ریلــی بین ایران و عراق و پروژه های 
انرژی ســبز بین ایران و چین. علاوه 
بر این، در اســتان خوزستان در ایران 
بحران ریزگرد داریم. این یک بحران 
زیســت محیطی در منطقه است. لذا، 
تامیــن مالی پروژه اثــرات خارجی 
مثبتی خواهد داشــت که می تواند به 
رفع بحران در کشــورهای همسایه 

ایران، مانند عراق نیز کمک کند.
خانــدوزی در پایــان گفــت: 
 AIIB امیدواریــم روابــط ما بــا
در ایــن مرحلــه حســاس از تاریخ 
کشــورمان تقویت شــود. من از این 
فرصت استفاده می کنم و تعهد کامل 
خــود را برای همــکاری با یکدیگر 
جهت ارتقای همــکاری و پایداری 
مشــارکت مان به منظور دستیابی به 

اهداف و آرمان های مشترکمان را به 
شما اطمینان می دهم.

خاندوزی همچنین در حاشــیه 
نشســت دقایقــی با رئیــس بانک 
آسیا  زیرســاخت  ســرمایه گذاری 
دربــاره پروژه های ســرمایه گذاری 

مدنظر ایران گفت وگو کرد.
بر اســاس این گــزارش، وزیر 
امور اقتصادی و دارایی کشــورمان 
در نشســتی که بعد از ۴ سال برگزار 
می شد، سومین سخنران نشست بود. 
در این نشســت ۲۷ نفــر از وزرای 
کشــورهای مختلف بــا نمایندگان 

کشورها صحبت کردند.

به دنبال ضرب الاجل رئیس جمهور برای برخورد با بانک های متخلف در تسهیلات مسکن انجام شد؛

دستور فرزین برای تشکیل کارگروه ویژه رفع موانع تامین مالی 
طرح نهضت ملی مسکن

وزیر اقتصاد در اجلاس بانک سرمایه گذاری زیرساخت آسیا درخواست کرد؛

تامین مالی طرح های زیرساختی ایران به دور از سیاست زدگی


